
279601 
Anul XVII Cluj, la 15 August 1936 

ÎNVĂŢĂTORUL 
ORO. ASOC. ÎNVĂŢĂTORILOR DIN ARDEAL, CR1ŞANA ŞI MARAMUREŞ 

REVISTĂ PEDAGOGICĂ, SOCIALĂ ŞI CULTURALĂ 

CUPRINSUL: 

1. Convocarea, şi ordinea de zi a congresului 
16—17 August 1936. 

2. Baportul comitetuui. 
3. a) Raportul casierului; ' • 

b) Botrderoul cotizaţiilor; 
c) Situaţia oasei; 
d) Contul Profit şi Pierdere; 
e) Bilanţ. 

4. Raportul Eforiei Căminului Fetelor de învăţători. 
5. Căminul Fetelor de învăţători. 
6. Anunţ. 
7. Situaţia materială a învăţătorului. 

Redacţia: Cluj, Casa învăţătorilor. 
Administraţia: Cluj, Piaţa Ştefan cel Mare Nr. 21 (Casa învăţătorilor) 

C L U J 
„Tipografia Naţională" Societate Anonimă, Str. Regina Măria Nr. 36 

1 9 3 6 



279601 
Cenzurat Cluj, 15 August 1936 

ÎNVĂŢĂTORUL 
ORGANUL ASOCIAŢIEI ÎNVĂŢĂTORILOR ROMÂNI DIN ARDEAL, CRIŞANA Şl MARAMUREŞ 

REVISTA PEDAOOQICA SOCIALA 

ASOCIAŢIA REGIONALĂ A ÎNVĂŢĂTORILOR DIN 
ARDEAL, CRIŞANA ŞI MARAMUREŞ. 

Cluj, 12 Mie 1936. 

C o n v o c a r e 
In conformitate cu prevederile statutare, şi în baza hotă

rârii Comitetului din 5 Iulie 1936, se convoacă Adunare Gene
rală ordinară a Asociaţiei Regionale a învăţători lor din Ar
deal, Crişana şi Maramureş, în zilele de Duminecă 16 şi Luni 
17 August 1936, în oraşul Târgul Mureş, cu următorul pro
gram şi ordine de zi: ţ 

DUMINECĂ 16 AUGUST: 

Ora 10 \a. m.: Parastas pentru membri i decedaţi ai Aso
ciaţiei Regionale a Invăţătorloir din Ardeal, în Catedrala orto
doxă din Tg. Mureş. 

Ora 11 a. m,.: Şedinţa festivă de deschidere a congresului, 
cu participariea tuturor capiilor de! autorităţi din Tg. Mureş,! îţi 
sala Cinematografului din Palatul Cultural din Tg. Mureş. 

Ora 1—3 p. m.: Masă comună în restaurantul oe va fi 
anunţat la timp. 

ŞEDINŢA CONGRESULUI. 

Ora 4—7 p. m.: Desbatenea publică a rapoartelor urmă
toare, în siala festivă a Pr imărie i : , 

a) Rolul civic al învăţătorului, raportor N. Cristea, Arad, 
b) Salarizarea corpului didactic primar, raportor Marcu 

Valeriu, Tg , Mureş. 
c) întreţinerea materială a şcoalei pr imare, riaportoir C. 

Tomoizeiu, Ciuc. 
d) Raportul dintre Asociaţia genraftă a învăţători lor şi 

celelalte] asociaţii de funcţionari publlici, raportori Petne Olariu, 
Sibiu. 



i e ) Expunerea asupra problemei aeordărei gradaţiei mili
tare şi socotirii la pensie a ainlilor efectivi serviţi în învăţăm 
mânt, raportor I . N. Ciolan. 

ţ) Propuner i şi comunicări . ' 
Ora 8—9 seara: Cinia. 
Ora 9V2 seara: CoinicertulI carului învăţători lor din judeţull 

Mureş, în localul ce se va anunţa la timp. 

»* * 

LUNI, 17 AUGUST: 

Şedinţa adunării! generale ordinare a Asociaţiei Regionale 
a învăţători lor din Ardeal, Grişana şi Maramureş, în sala 
festivă] a Pr imărie i dini Tg. Mureş. 

Ora 9 dim.: 'd) Cuvânt de deschidere, rostit de preşedinte. 
bJyRapo|rtul general al Comitetului. 
c) Raportul casierului. 
d) Raportul Eforiei Căminului Fetelor dle învăţători . 
e) Raportul comisiei de cenzori. 
f) Rugetul pe 1936—1937. 
g) P rob lema descentralizării şi reargainizărei Casei de 

Credit a Corpului didactic spre a satisface mevo'ile tuturor 
deopotrivă. 

h) Alegerea întregului comitet pe timp de 3 ani. 
i) Alegerea comisiei de cenzori. 
j) închiderea adunării generale. 

Ora 4 p. m.: Constituirea Federalei Răncilorl învălţătoneşti 
dUn Ardeal. 

• * * 

Domnii Preşedinţi ai Secţi i lor judeţene, sunt rugaţi a 
face cunoscut printr 'o circulară tuturor colegilor, programul 
congresului şi al" Adunării generale mai sus arătat, invitând 
să participe la această manifestare cât mai mulţi collegi. 

L a congres pot participa toţi colegii, care doresc să i a 
parte, având drept să ia cuvântul asupra chestiunilor puse 
în discuţie. 

La adunarea generală nu pot participa decât delegaţii sta
tutari, adică cei delegaţi de asociaţiile judeţene în proporţie 
de 1 pentru fiecare sută de învăţători. 

Spre bună ordine Domnii •preşedinţi ai secţiilor judeţene 
vor înainta până cel mai târziu Ik 1 August a. c , tabloul cu 
numele delegaţilor aCeşi pentru adunarea generală. 



Conform prevederilor statutare, numai acele asociaţii au 
drept da vot, care sunt la curent cu plata cotizaţiilor către 
Asociaţia Regionaliă. 

Ini consecinţă, Vă rugăm, a trimite de urgenţă sumele ce 
datoraţi Asociaţiei Regionale, aşa după cum sie specifică în 
îFăturata adresă a D-kii casier al Regionalei. 

Având în vedere faptul, că Asociaţia noastră trebue să 
se manifeste şi cu această ocaziune cu toată demnitatea, Vă , 
rugăm, să stăruiţi ca «ă vină câţi mai mulţi colegi la Tg. Mureş, 
unde credem că vom ave,a fcni mijlocul nostru şi pe Domnul 
Ministru al Instrucţiunei, Dr. C. Anghelescu, în afară de Dl. 
Preşedinte al Asociaţiei generale, D. Y< Toni . 

întrucât cu ocaziuniea ţinerii adunării generale, va avea 
loc şi Constituirea Federalei Băncilor <Invăţătoreşti, V ă rugăm, 
în ciaz că avelţl bancă populară, tînvăţătoriească în judeţul DVs., 
să comunicaţi acest fapt D-Ior conducători ai acestei instituţii, 
că rora le voim trimite o convocare speciallă. 

Preşedinte: p. Secretar: 
I.N. CIOLAN. I. PESCARIU. 

R a p o r t u l g e n e r a l 
al Comitetului Central al Asociaţiei Regionale a învăţătorilor 

din Ardeal, Crişana şi Maramureş pe anul 1935—36. 

On. Adunare Generală, 

Intrând în al 17-lea an al existenţei sale, As. Reg. a înv. 
din Ardeal, Crişana şi Maramureş, îşi ţine anul acesta Aduna
rea sa Generală în frumosul oraş Tg. Mureş. 

In1 conformitate eu prevederile statutare, avem cinsteia de 
a Vă prezenta următorul rapoîrti al activităţii comitetului no^ 
stru pe anull 1935—1936. 

In cursul acestui an comitetul As. noastre a ţiniut 3 şedinţe 
în care a desbătut problemele şi chestiunlile cunejnte, dându-le 
soluţionarea cuvenită. 

Integrată oomlplet în Asociaţia Generală, Asociaţia noa
stră, prin delegaţii ei în Comitetul Centrali a participat neîntre
rupt (la desfăşurarea activităţii Asociaţiei Generale pe toate 
tărâmurle, contribuind astfel l a toate izbânizile acesteia pentru 
o mai bună soartă a învăţătorimii române. 

Nu vom mai voirbi aci, nici de luptele încununate de 
succes pentru respectarea drepturilor Ilegale ale corpului di
dactic primar, prin iplata salariilor cuvenite şi a sporurilor 



4 ï n v & t & t o r u l 

delà definitiv şi înaintare, precum şi a gradaţilor, nici dle lupta 
dusă pentru numirea celor 12.000 kJe învăţători fără. posturi, 
lăsaţi pradă curentelor anarhice şi nici de atâtea alite pro
blema referitoare la şcoală şi învăţător, soluţionate favorabil 
prin lupta dusă de Asociaţia Generală si îndeajuns de cunos
cute de toţi colegii. 

Toate acestea sunt realizate prin solidaritatea perfieictă 
de care Emlvăţătorimea, spre cinstea eii şi a colniducătoîriloir ei, 
a dat dovadă. 

Asociaţia noastră a avut în, toate ocaziunile, sjpirijinuil ne
precupeţit şi sincer al celui mai bun prieten al şcoailei şi al 
învăţătorilor, al D-! ui Dr. C. Angelescu, Ministrul Instrucţiunii 
Pubflice. 

Dacă în ultimii ani, în luptele! moastre de revendicări de 
drepturi legale, călcate în picioare de guvernanţii de ieri,, în-
văţătorimea n'ar fi avut mâna tare şi demnă, a aceluia, oare 
şi-a identificat viaţa sa cu aceea a şcoalei poporuliui şi a în
văţătorului, multe din aceste revendicări iar fi figurat şi azi 
în programele congreselor noastre. 

Cu drept cuvânt, putem spune, c ă ikitreaga învăţătorime, 
fără nici o deoiselbire, este adânc recunoscătoare şi cu întrieiaga 
sa iubire faţă de vajniciul ei apărător şi îndrumător Dl Mi
nistru Dr . G. Angelescu. 

Fiaţă de întreaga şi nemăsurata dragoste ce^o poartă şcoa
le i -ş i învăţătorului, şi cu această oCaziune sie cade să-i adu
cem prinosul recunoştinţei noastre devotate şi să-i urăm să
nătate şi viaţă îndelungată spre binele şi propăşirea ţării 
noastre. 

Um! fapt nou, de oea mai im are importanţă to desfăşurarea 
vieţjii nloastra dăscăleşti, care va rămâne unic înj analele Aso-
ciaiţiei Gemeraile, este grandioasa (manifestare a învăţătorimii 
române din ziua de 8 Iunie 1936, faţă de Voevddul CuWurii 
Românieşti, Gloriosul nostru Rege Qairol al I I4ea . 

Ştia, învăţătorimea română, căi M. S. Regele Carol al II-lea 
ii este un marej protector. 

Ştia învăţătoirimea română, că Sn ceasurile grele ale lup
telor ei pentru legalitate şi dreptate, cuvântul M. S. Regelui 
Carol al Il-li'ea era hotărâtor. 

Toate acestea le ştia învăţătorimela română delà vredni
cul ei (Preşedinte, D, V. Toni, care lia grele răspântii sollicita 
sprijinul hot'arator al M. S. Regelui. ! 

In ziua de 8 Iunie, zăgazurile cari ţineau manifestarea 
dragostei Regeşti faţă de dascălii neamului închisă, s'au des
chis şi sufletul Regesc s'a revărsat au âmbâlşugare peste ini
mile calde, entusiasmate şi sincer devotate ale învăţătorimii 
române. 



Ce imn mai sublim, ce ataşament mai ca ld al Suveranuflui 
nostru faţă' idle învăţători şi de frumoasa, dar greaua lor che
mare, s'a auzit vreodată mai convingător şi mai sincer, decât 
acela exprimat prin cuvintele regale: 

„Dacă soarta nu m'ar fi pus in locul in care mă aflu, 
maşi fi făcut învăţător". 

Este supremul omagiu, adus de Suveranuil nostru tagmei 
dăscăleşti a neamului. 

Acest omagiu şi marea cinste ce ne-a făcut M. S.j Regele, 
prin coborârea în mijlociul nostru şi prin desvălirea sinceră ia 
sufletuffui Său, ne este în acelaş timp îndemnul cel. mal puter
nic la munca neîncetată şi neprecupeţită pentru! ridicarea po
porului în slujba căruia trebuie să închinam toată activitatea 
noastră de fiecare zi. 

Ca întotdeauna, învăţă-torimea română va şti să-şi înde
plinească aşa cum se cuvine datoria. 

Azi, cu atât mai mult, ea va căuta să fie la înălţ imea che
mării sal 10, cu cât stindardul culturii românie! şi destinielle nea
mului întreg sunt cu atâta vrednicie purtate de Marek nostru 
Rege Carol al II-lea. 

Ca omagiu şi ca recunoştinţă, respect şi Idlevotament adu
cem noji, învăţătorii, la picioarele Tronului, sufiletul nostnu 
plin de iubirea de neamiuli faţă dlef care inie legăm să n e facem 
datoria fin cea mai deplină conştiinţă. 

Ridicând neamul, ridicăm Ţ a r a şi pe Regele ei. 
Munca desinteresată pentru luminarea satelor şi educa

rea generaţiilor ec se ridică, să fie tămâia biniecuvâinitată a 
jertfei noastre. 

Din tot sufletul şi din tot cugetul să zicem: „Trăiască 
Regele". 

Sucoesull acestei grandioase manifestări se datoreşte în 
cea mai mare parte vrednicului Preşedintei al Asociaţiei Ge
nerale, D. V. Toni, 

Asociaţia Regională şi secţiile judeţene au contribuit 
prin participarea în număr mare de membri i la deplina reu
şită a acestei înălţătore sărbători. 

Am oprit atenţiunea Dv., D-lor delegaţi, asupra acestor 
evenimente, fiindcă ele menită toată atenţiunea noastră. 

Trecând acum la activitatea propriu zisă a Comitetului 
Asociaţiei noastre pe anul 1935—1936, ţ inem să] relevăm dela 
început un fapt: 

împrejurăr i le au făcut ca în uMăniii ani să se prolducă, 
mai ales din cauza crizei economice, unelte perturbări în dest-
făşunarea viaţii interne a Asociaţiei noastre, fapt care a re
ţinut mult timp activitatea Comitetului la rezolvarea prob'le^ 
melor puse de aceste împrejiurări. 
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O reidresarie dlin punct de vedere material, a Asociaţiei 
noastre era necesară. 

1. In această direcţiune,, Comitetul a desfăşurat o> activi
tate, ca re se soldează, ca l ichidare a o mulţime de conturi, 
cari idîeşi figurau în bulanţull nostru, erau irealizabile. 

Bilanţul prezentat de Dl Casier, azi, redă sitbaţia reala a 
averii Asociaţiei noastre. 

2. Pr in măsura salutară a Guvernului de a se restitui 
sub formă de rentă amortizabilă şi purtătoare de dobânzi a 
fofeidairilor culturale, Asociaţia noastră va intra în posesia în
tregii safe averi depusă la Banca învăţători lor din Cluj. 

Preşedintejle nostim, Dl. I . N. Ciolan, va veghia ca în 
ocurt t imp să fim în posesia acelor rente. 

3. O altă chestiune de ordin intern a fost şi aceea a reali
zării unui buget anual cu exicedetnite. Inoetpând din anuil trecut, 
Asociaţia noastră Regională din veniturile ei protvenite din 
cotizaţiile secţiilor judeţene, îşi acopere cheltiuelile ordinare, 
realizând şi excedente însemnate. Aoeist fapt se datoreşte* eco-
nomiloir1 ce se fac la capitcllul cheltuelilor. 

4. Uin fiapt îmbucurător este şi acela, că; isiecţiîlie judeţene 
în genere îşi îndeplinesc îndatoririle faţă de Asociaţia Regio
nală, trimiţând datele cerute şi cotizaţiile datorate. Aceasta 
se datorejşte măsurilor chibzuite luate dle Comitet pentru li
chidarea trecutului şi pentru noft-mializarea încasărilor curente. 

5. Un deplin succes a înregistrat Comitetul Asociaţiei Re
gionale, după o munică destul de intensă şi grea, în aducerea 
la îndeplinire a hotărârii ad-generalle, prin înlocuirea D-lui I. 
Boariu, fostul director al Căminului Fetelor din învăţătoare, 
şi prin numirea ca directoare a D-nei Paraschivâ Sopa. In 
primul rând Comitetul a numit o Eforie nouă, în) frunte cu 
D-na Bogdan-Duică şi ajutată de oofegi cu multă însufleţire 
pentru mai binette acestei instituţii. 

S'a reparat localul, is'au .Depărat mobilele şi s'a gospodărit 
raţional. 

Din raportul Eforiei şi al D-eei Directoare sie poate con
stata, că această instituţiune reorganizată şi administrată cu 
mult suflet, a dat rezîifltate uimitoare,; 

De unde, în anii din urmă, aveam deficite şi restanţe de 
încasat, anull acesta avem un frumos excedent şi nici un leu 
retsitanţă. 

Trecutul :a fost deasemenea lichidat fără /mici' un risc pen
tru Asociaţia Regională. 

Au fost) achitat toate datoriile vechi şi s 'au încasat şi din 
restanţe sume importante. 

Pr in munca sa şi prin tactul isău, Comitetul ta solluţionat 



această problemă fin modul cel mai potrivit, făiră riscuri şi 
fără allte complicaţi i . 

Această instituţie, aşezată acum pe temelii serioasei, îşi 
va duce existenţa lastfel încât pe de o parte va corespunde în 
totul iscopiilui său, iar pe de alta va putea trăi şi se va putea 
desvolta prin proprii le sale forţe. 

Sa cade a aduce aci mulţumiri atât Eforiei , care s'a ocu
pat selrios de cursul divers al Căminului, cât şi D-nei Direc
toare Paraschiva Sopa, pentru priceperea şi devotamentul cu 
care conduce instituţia ce i s'a încredinţat. 

6. Pr in indeanmiul repetat în: aduniârij'ie noasttre generale 
din ultimii doi ani, prin îndrumările datei şi prin înţelegerea 
c lară a secţiiloT noastre, un deziderat exprimat de noi la 
Turda, în aceşti doi ani dini turmă au luat fiimţă în 10 judeţe 
băncile populare învăţătoreşti, astfel', c ă azi avem aproape în 
fiecare judeţ o bancă populară învăţătorească. Astfel azi 
avem 18 bănci înv. în Ardeal. 

Ia r ca urmare a hotărârii noastre din anul trecut, în aniul 
acesta,, la Tg. Mureş, va lua fiinţă şi Federala băncKoir popu
lare învăţătoreişti. 

7. In continuarea programului nostru pe teren economic, 
vom munci mai departe pentru realizarea şi a institutului de 
editară, carie va urma în scurt timp. 

Aceasitla este activitatea Comitetului Asociaţiei RegioSiale 
pe anul 1935—1936. 

Fa ţă de greutăţi 'e de tot fel al întâmpinate Comitetul ara 
coiniştiiinlţă, c ă în limita mij loacelor şi a împrejurări lor , şi-a 
făcut datoria.! 

Rămâne la aprecierea Dv., D-lor Delegaţi, să judecaţi şi 
să vă pronunţaţi asupra acestei activităţi. 

Onorată Adunare Generală, 

Cu acest prilej , esta (în tradiţia As. Regionale ,ca să se 
înfăţişeze aci şi activitatea individuală â secţiilor noastre jude
ţene, spre a ise provoca emularea şi «lanul de muncă al aces
tora prin înfăţuşarea pe scurt a roadelor muncii lor . 

S E C Ţ I A J U D . ALBA şi-a ţinut adunarea generală la 30 
Mai ,1936. S'au discutat: a) Rolul civici âl învăţătoiriului, rapor
tor Dl. Pavel, învăţătorul Lacram. D-sa susţine cu frumoase 
exemple cadrele în, care învăţătorul ar putea să-şi îndepli
nească rolul tivi: cadrul social, naţional şi politic, b) Situa
ţia materială a şcoalei şi a învăţătorului, rapolrtori Şuteu— 
Cioară. Susţin, că şcoala pr imară la moi, are nevce de un 
nivel mai ridicat în ce priveşte întreţinerea materială a ei. 
Statul ar avea datoHa imperioasă de a o întreţine. Cere o 



leafă corespunzătoare pentru învăţiători în raport) cu meni
rea lui. c) Raporturile dintre asociaţ ia 'noastră şi celeilalte aso
ciaţii de funcţionari publici, să fie armonie şi solidar. 

Au încasat din cotizaţii 146.477 lei şi cheltuit 104.335 lei. 
Sold în cassa: 42.142 lei. 

Bugetul! pe anul 1936—37 prevede la intrate 247.695 lei. 
L a teşite tot această sumă. 

Alegerea colmitetului: Preş.: Alexandru Duvlea, Sebeşel; 
vice-preşeid.: Teodor Trifa, Alba-Iulia; secretar: Sava David, 
A'lba-Iulia; casier: lori Dobre. 

S E C Ţ I A ARAD. Preşedintele acestei secţii «stejN. O i ş t ea , 
fiind ajutat de un comitet activ. Asociaţia dispne ae un cămin 
bine organizat şi deasemenea posedă un organ de publicitate 
„Şcoala Vreunei". Comitetul desfăşioiară o mare activitate pen
tru promovarea şcoalei primare şi învăţământului românesc 
la graniţa de vesit a ţării. Asociaţia, învăţătorilor şi-a organizat 
un cor mixt. Asociaţia şi-a ţinut adunările generale statutare 
şi activitatea -ei în cadrul problemelor de ordin profesional şi 
cultural merită să fie relevată. Judeţul are bancă populară 
învăţătorească. Cu ocaziunea aidunărei generale din acest an 
s'a desvăluit bustul lui dr. Petru Pipoş, fost distins profesor 
al şcoalei normale din Arad. 

S E C Ţ I A B I H O R are ca preşedinte pe Dl. Ion Mangra. 
Această secţie este una dintre secţiile cu cei mai muţi mem
brii. Secţia posedă imobilul numit „Caisa învăţătorilor", care 
este bine organizat şi întreţinut. Comitetul1, a le5 statutar, dă 
dovadă de înţelegere şi pricepere faţă de problemele secţiei. 
Asociaţia desvoltă o activitate culturală şi profesională atât 
în cadrul asociaţiei, cât şi pe subsecţii. 

S E C Ţ I A B R A Ş O V n'a prezentat raportul. 
S E C Ţ I A CIUC. Preşedinte Vasile Chelie. Această secţie 

dispune de iun organ de publicitate „Şcoala Noastră", de un 
tereio propriu pentru clăldlirea unui cămin în oiraşuf M. Ciuc, 
care cămin să adăpostească toate.' instituţiile şi avuţiile acestei 
organizaţii. Secţia dispune de o bibliotecă pedagogică şi un 
COT învăţătoreisc pe 4 voci. Are o bancă populară. Asociaţia 
a organizat serbări cultural e în capitala judeţului şi înl diferite 
comune în judeţ. 

S E C Ţ I A C L U J , a desvoltat lîn decursul anului următoarea 
activitate: 

A ţinut 2 şedinţe. O şedinţă extraordinară,, cu ocazia în
tocmirii bugetului statului pe anul financiar 1936—37. A doua 
şedinţă a fost ţinută la 3 Mai 1936. 

In aceste şedinţe comitetul a fixat dezideratele' secţiei, 
referitoare 'ia următoarele chestiuni; 



1. Situaţia învăţătorilor ne-numiţi şi învăţăto/rilor în
cepători. 

2. Doleanţele îrwăţătoirilor in legătură cu bugetului atuu
lui 1 9 3 6 - 3 7 . 

3. Moidlificarea legii învăţământului primar. 
4. Organizarea congreselor pedagogice anuale. 
5. Cassa învăţătorilolr din Bucureşti . 
6. înfiinţarea unui atelier pentru confecţionarea aparate

lor necesare predării intuitire a Şt. Naturale. 
Pentru încurajarea activităţii extlra-şoolare, asociaţia dă 

un premiu de 3000 tei pentru cele mai bune coruri . 

Secţia a încasat din cotizaţii suma . . . . 110.087 
Şi a cheltuit suma de lei . . . . . . - 57.350 

Având la 31 Decemvrie 1935 un soi'd de lei: 32.737 

Fa ţă de problemele: 
1. Rolul civic al învăţătorului; 2. Situaţia materială a 

şcoalei şi învăţătorului; 3. Raportuil dintre asociaţia noastră 
şi. celelalte asociaţii de funcţionarii publici în moţiunile aduse 
i:-e cere ca toţi învăţătorii să facă parte din comitetul şc. 
Venitele şcoalei să fie 20 <f0 din venitul! comunei şi 10 °/0 din 
a judeţului. 

Totale fondurile să se adune dei către comitetul şcolar ju-
deţan, icare să distribuie venitele pe şcoli după trebuinţe. 

Asociaţia noastră să fie îndlr'un raport strâns cu celeMte 
;.,sciciaiţii ale funcţionarilor publici, ca prin solidaritate să-şi 
fjpere mai bine interesele. 

SECŢIA FĂGĂRAŞ n 'a prezentat raport. 

S E C Ţ I A HUNEDOARA. Preşedinte Sabin Jula, secretar f. 
Morţun. Secţ ia este organzată p • subsecţii şi este condusă cu 
multă pricepere. Plăteşte cotizaţiile faţă de As. generală şi 
'regională. Secţia are o bancă populară şi iun organ de publi
citate „Plaiuri Hunedorene". Secţia are înfiinţat un fond de 
ajutor. 

SECŢIA MARAMUREŞ. Pr; eJinfe: Iosif Mureşan, secre
tar: I. Slugera, e în eJătură vie cu Asociaţia generală şi cu 
cea regională. Are bancă învăţătorească. Pr in mijlocirea cercu
rilor culturale şi priru manifestările lor, dovedelsc maltle'le sen
timente de card sunt îndnumaţi pe cărările de răspândire cul
tura) ă în mijlocul poporului. 

S E C Ţ I A TG. MUREŞ dela 22 Iunie 1935 până la 20 Iunie 
1936 a ţinut 4 şedinţe. 



In şedinţa dela 2 Septemvrie 1935 s'a ales cotaitetul de 
redacţie a revistei „Progres şi Cultură". ! 

Gotnitetul a distribuit ajutoare colegilor grav bolnavi. 
Pneişedimtefle asociaţiei, Dl. Ioan Ruinicu, a participat la 

consiliul gen. al asociaţiei, ţinut în Bucureşti , lîn 1 Martie 1936, 
care după hotărârile adusie în aceia şeldinţă a convocat şedin
ţa extraordinare pe ziua de 8 Martie 1936 în Tg. Mureş. In 
această şedinţă s'a cerut c a gradaiţiile şii celelalte sporuri să se 
treacă lîn bugetul ordinar aţ statullui, ceeaioe Minlistertul de F i 
nanţe a admis. 1 

Asociaţia ana o casă de adăpost la Soviaita, pentru învăţă
torii bolnavi, pe care a renovat-d iîn acest an, 

In 22 Iunie comitetul a aranjai un festiva!! artistic. Mem
brii corpului didactic din Tg. Mureş au o bănică comună cu 
membrii corp. did. secundari şi o co'operativă „Progresul", 
care dă, din venitul net, asociaţiei pentru ajutorarea învăţăto
rilor 4.000 Hei cu condiţia de ia fi membrii cooperativei. S'a 
obţinut o bursă pentru ,oel mai sărac fiu de înv. dbla „Foindul 
Gh. Lazăr". 

La congresul extraordinar din 8 Iunlie a. c . asociaţia Tg. 
Mureş a' fost reprezentata de p'reşedimte şi de a'liţi nouă delegaţi. 

S E C Ţ I A NĂSĂUD. Preşedinte: Ioan Bârna , secretar: Vic
tor Şuteu, este condusă,de un foarte eimeirgic comitet, care îm
preună cu cei 300 de membrii activează intens penttru ridi
carea nivelului culturali al poporului din acel judeţ. Secţia 
dispunând şi de o bancă populară, poate să vie în ajutorul 
oamenilor săi şi, pe cale -materială. 

S E C Ţ I A ODORHEIU. Preşedinte: P. Poştoiu, secretar: 
Iuliu Mureşan, activează cu folos pentru ajutorarea învăţăto-
ril'dr (prin n<u "de mult înfăptuită bancă învăţătorească. Fon
dul de ajutoare „Ioachim Nistor, precum şi fondul de înmor-
mâimtlare, deşi micşorate, aduc reale roaide în Asociaţie. 

Adunarea generală a S E C Ţ I E I SĂLAJ, ţinută la Zălau, în 
ziua de 22 Maiu 1936, dovedeşte progres în activitatea şi în 
noile hdtăriîri luate de comitet. Asoc. a sprijinit şi sprijină 
operele cultura' e, atât pe terein material, cât şi moral, atunci 
când ele sunt juste. Secţia estei în contact continuu, cu Asocia
ţia gen. punând la cale proiecte pentru îmbunătăţirea activi-
tlăiţii viitoare a Asociaţiei învăţătorilor. 

S E C Ţ I A SATU-MARE a învăţătorilor ţine adunarea gene
ra lă Ja 5 Iulie 1936 la Baia-Sprie, cu care ocazie s'a discutat 
despre casa învăţătorilor şi modul de î ixasare a cotizaţiilor. 
L a propunerea /preşedintelui s'a 'înfiinţat un fond pentru 
„Casa de odihnă" contribuindu-se cu 10 lei lunar din leafa 



învăţătorilor, caole fond pe viitor sie va augmenta cu'leafa! în
văţătorului pe o lună împărţ i tă % 13 sate. To t pentru 1 mărirea 
acestui fond pef timpul vacanţei învăţătorii t ineri vor forma d 
tabără de muncă, vor m u n c i fiecare 15 zile, ia r bătrânii vor 
alimenta tabăra. Pentru problemele pusie de asociaţia gene
rală s'a votat următoarele moţiunii: Roilul c ivic al invăţătioru-
'lui. In .contactul cu poporul. V a analiza o r i ce mişcare . în fa
vorul Dinastiei Române. V a pune în serviciul neamului tot 
entuziasmul de care este ca|pâbiîl. Penltru satisfacerea acestui 
rol se ce re pregătire universitară învăţătiorului. Pentru starea 
materială a şcoalei se cere, comunele să contribue exact cu 
cd 'é 1 4 % şi atribuţiunile comitetiului şcolar să se t reacă asupra 
dir. şcoalei. 

S E C Ţ I A S I B I U , sub preşidenţia/d-lui I., Ciefliari, are mân
dr ia de a fi unul dintre cele dintâiu juideţe pe terenul 'activi
tăţii, fiind foarte binle reprezentat, 3a toate congresele.iiasocia-
| ie i . Banca învăţătorilor, c ea idintâiu de aces t ţgesn în Transil
vania, are o organizare,imodlel, având posibilitateardei a .parti
cipa î n mod ireproşabil . 

Goţmitetul asociaţiei din J U D . SOMEŞ «a desjsoltat urmă
toarea activitate în decursul anului) 1935—36: 

Oolmitetul a ţinut 3 şedinţe îni cari s-'au ocupat cu diferite 
probleme şcolare, profesionale şi 'de interes genjeral. 

'A înf i in ţa t !©anca poprfiară învăţătorească, în capitala ju
deţului. 

* Gorrtitetul a" hotărît cai fiecare invăiţătolr. să contribue cu 
salarul de pe o zi pentru înfometaţii din' 'Basarabia, adunah-
du-se suma de Lei 38.750. P e lângă această sumă-s'&u mai 
trimis vagoanla de cereale şi alte bucate, cari au fost adunate 
în mare parte c u şi din contribuţia învăţători lor din judeţ.,1 

Ad. gen.f*ex*toiardinară a votat oi maţ iuae conlHa răpirei 
drepturildr câştigate şi ameninţate cu alcătuirea noului buget, 
•In urma căre ia s'a bbrţmut résultat îmbucufrător. 

Comitetul asociaţiei a trimis delegaţi la congresul gem din 
Timişoara, şi la congresul regional dini CJluj. A rezolvit actele 
intlrate delà Asoc. gen. şi cea Regională. 

S E C Ţ I A TÂRNAVA MICA, având ca preşedinte pe Dl. 
Sebian "Cornel, esite îni ordine c u toate îndatoririle ce: i le oere 
rolull de culturalizare şi ajutoare In acest jude}. Are şi ea o 
bancă invăţătorească şi un cor bine organizat şi condus cu 
multă pricepere. 

S E C Ţ I A TÂRNAVA MARE de sub preşidenţia D-lui N. 
Raoolţi, are un organ de publicitate bine redactat şi o bancă 
invăţătorească înzestrată cu tot aparatul necesar Ipentru o 
bună funcţionare. 



12 I n v & t & t o r n l 

S E C Ţ I A TREI -SCAUNE n'a trimis 1 raport. 
S E C Ţ I A TURDA în adunarea generală ţinută la 13 Iunie 

1936 arată progresul asoc. înv. din acest judeţ. 
Secţia este condusa de preşedintele G. Coroiu şi un comi

tet ales de lumianimitatea învăţătorillor. Are un cămin propriu, 
o bancă populară şi un cor bine organizat. 

S'au discutat chestiuni referitoare la salarul învăţătorilor 
începătorilor. Preşeid. Coroiu propune să se faică oţ legătură 
între aaoc. îniv. -şi ceilelal't) asoc, de funcţionari publici şi se 
arată modul în care s'ar putea uni(«u acestea. 

Dl. Popescu (Lunca — Mureş) :a conferenţiat despre „Roi-
lul civic al ^învăţătorului". : 

Dl. Ranoea s. rev.: „Situaţia materială a şcoalei pr imare 
şi a învăţătorului" şi propune: 

1. Fonduri le pentriu susţinerea şcoalelor primare să fie 
alocate şi debitate de stat; 

2. Să se introducă impozitul şcolar de 5 % asupra impo-
ziteTjdr agricol.e, pe clădiri, comeirciale, e t c ; 

3. Cu referire la salarul învăţătorului se certe minimum 
de existenţă de 3000 lei. 

Onomtă Adunare Generală, 

Fa ţă de cele ce am avut onoarea a vă expune, Vă rugăm, 
să binevoiţi a lua cunoştinţă, aprobând acest raport şi dând 
cuvenita descărcare comitetului pentru activitatea desfăşurată 
în anul 1935—1936. ' 

10 August 1936,. 

IOAN CIOLAN WAN PESCARIU 
Preşedintele Asociaţiei. pentru Secretarul General. 



B O R D E R O U 
despre cotizaţiile cuvenite Regionalei delà secţiile judeţene 

D F . R 1 T C R E D I T 
Preve

b 
73 
~o 
C/3 

Preve

SECŢIA 
JUDEŢULUI 

Sold la 
193t 

Cotiza-
' tii vechi 

Coti
zaţii 
noi 

Total 
Lei 

Piin 
achi
tare 

Prin 
donare 
cedare 

Sold 
debit 

b 
73 
~o 
C/3 

dere 
buge
tară 
pe. 

1936/7 

Alba . . . . . ' 12,000 12.000 — 12.000 6.000 
Arad . . . . 60.000 12.000 72:000 12.000 60.000 — 6.000 
Braşov . . . 24.355 3.500 27.000 — — - • 27.855 2.500 
Bihor . . . . — 6.600 6600 . — - — • 6.600 6.600 
Cluj . . . . 6.855 7 202 14057 840 . - 13.217 7.202 

Ciuc • . . . 4.000 4.630 8630 1.000 : ' 7630 2.000 
Făgăraş . . . 10.120 4 0 0 0 14.120 — : " "• — 14.120 2.000 
Hunedoara . . 68504 10000 78.504 10.000 68^504 — 8.000 
Maramureş . . — 4.000 4.000 4.000 — — 4.000 
M u r e ş . . . . — 13.770 13.770 13.700 — — 6.781 
Năsăud . . . - 3.898 3.898 3.893 — — 3.150 
Odorhei . . . — 2.000 2.000 — — 2.000 2.000 
Sălaj . . . . 7.200 7.200 7.200 — — 7 200 
Satu-Mare . . — 8.700 8.700 8.700 — — 7.200 
Sibiu . . . . 20.720 5 6 0 0 26.320 5.600 20.720 — 3.000 
Someş . . — 10.000 10.000 5.000 5.000 5 000 
Târnava-Mică — 3.555 3.555 — — 3.555 3.555 
Târnava-Mare . 41.075 2.503 43.575 2.500 41075 — 2.500 
Treiscaune . . 16 865 4.5O0 21.365 — — . 21.365 3.000 

T u r d a . . . . 20.300 5.600 25.900 5.600 20.300 
1 ~~ ' 

3.600 

Total: . . . 272.799 131 255 404.049 80.108 210.5991 113.342 91.288 

Cluj, la 5 August 1936. 

Preşedinte, 

I. Ciolan 

Casier, 

I. Pescarlu 



Situaţia cassei şi » beààmtk* d e verificare 
pe ziua dé 3Î Iulie 1936 ~ 

Intrate: 
•Credit: 

S o >>1 d* 
Debit : •Credit: \J\JilltAEm: Debit : •Credit: 

Lei Lei ; debit credit 

74478 ! 176.94* i: 101.680 75.261 
Fondculturaii . 1 174.155 1.233.76» ¡1 1.062.610 

18.869 Dep. Banca înv. 'i .( 

Lib. 9 5 1 . . . 1 931.888' ' 18.859 '916.029 
Pretensiuni la Re-. Ì 
vista învăţătorul 171.15& 17L1Û& 

Acţil B. In** . . 
Fond Excursii . 

, 61.15a 
6119 

61.750 
9.119 

428 Dep. Bănea înv. 
Ltoefc 9KU i 6.139 42$ ! 5.691 

Fond Mauzel«um 23.724 , 23.724» 

1.630 Dep, Banca înv. 
Libel 660 . . 23.72$ 1.630 22.094 

Fond orfeHhafr . li 5.873 5 8 7 3 
411 Dep: Banca înv. 

Libel flfi . : 5.78* 411 5.462 
80.108 Cotizaţii . . . 290.707 

6.009 
290.707 

6.000 Salarii. . . . 6.000 6.009 

16.600 
13846 

Diurne şi transp. 30.446 30.446 

4 6 6 7 Cheltueli adm. . 4.667 4.667 
47.667 , , Reparări 

47,66? 
210.699 

47.667 
cămin . . . 

Ajutor secţiilor . 
47.667 

210.598 
47,66? 

210.699 

8.000 „ , Învăţătorilort 
Inventarul mobil. 
Escedentuî 1935?6 

8J0Û 
4.600 

46606 

-, 8.000 
4.600 

46,686 
împrumutul de In-

10000 zestrare. . . 10.000 10000 
4.900 Cheltueli de plată 

4.900 vechi 1930 . . 4.900 4.900 
împrumutul de 
• consolidare . . 23.500 2&50» 

1.027 Dobânzi . . . 1.027 1.027 

176941 1 101.680 Total . . . 1.901.984 1.901.984 1.436.666 1.436.666 

Preşedinte, Casier, 

I. Ciolan I. Pescariu 

file:///J/JilltAEm
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PROFIT ŞI PIERtlERfc 
DEBIT CREDIT 

Lei Lei 

6.000 290.707 

Diuene şi transport. . . 30.448 Disponibil din-re34/35. . 46.606 

CheitueH âdmtnfelrativ . 4.667 1.027 

Reparări cămin . . . . 47.667 

Ajutoare secţiilor. . . . 210599 

Ajutoare învăţătorilor. . 8.000 

CheitueH vechi . . . . 4.900 

Total 312.279 ; 

26.06f 1 * 

Total 338J40 î Total 33&340 

ACTIVE 
B I L A N Ţ 

PASIVE 

Lei. Le i 

Casa . . . . . . . . . 75.261 Fond cultural. . . . . . l,062.6jfl. 

61.750 „ E x c u r s i i . . . . 6;1»9 

Depuneri, Lihel 950 . . 916.029 „ Maüzeleum . . . 23.724 

, 9 1 2 . . . 5.691 „ Orfelinat. . . . . 5573 

» 660 . . 22.09* Escedent 26.061 

, 816 . . 5.462 

4.600 

împrumutul de înzestrare 10.000 

împrumutul de consolidare 23.500 

Total 1,124.387 Total 1,124.387 

Preşedinte: Casier: 
h CIOLAN. I. PESCARIU. 



R a p o r t 
despre situaţia financiară a „Asociaţiei Regionale a învăţătorilor 

din Ardeal* etc. pe timpul dela 1 August 1935 la 31 Iulie 1936. 

ONORATĂ ADUNARE GENERALĂ, 

Prin contul (iei gestiune a!l; acestui an, nle-am străduit a vă 
prezenfla o situaţie reală despre fondurile şi averiea Asociaţiei. 

Fondul Cultural era compus şi din pretenziuni inerealiza-
bile şi cu credite la diferite alte fonduri, ca l!a Foindul Gh. 
Lazăr, Casa învăţători lor şi Revista învăţătorul. 

Im anul trecut am separat averea acestui fond de celelalte 
amintite mai sus, prin trecerea datoriilor, respective încasa
rea pretenziuinil'or prin libele de depunere Ia Banca învăţă
torilor. Ne-au fost mai rămas oi pretenziune la revista învăţă
torul de lei 171.155. Abonamente mernicasabile, după cari um
blând a l e încassa, s'au făcut mai multe spese cu provocări 
şi poşta, decât s'a realizat. 

Gotnitetiul Asociaţiei noastre a hotărît scoaterea acestor 
restanţe din evidenţă, pentru a se arăta averea real'ă ia fondu
lui, care la 31 1 Iulie este dei Lei 1,062.610. 

Celelalte fonduri nu au suferit nici o schimbare. 
(Prin reparările făcute l a Căminlul fetelor de învăţători, 

unidle s'â chel tuit suma dé Lei 47.667, s'a făcut o mare îmbună
tăţire a celei clădiri, care «iste pusă în folosul membri lor 
Asociaţiţei şi azi valorează finllre fraţi 3,000.000 lei şi care are 
un inventar m o M k r etc. în valoare de¡ Lei 273.3900. 

Asociaţia în acest an a dat ajutoare învăţătorilor şi fiilor 
de învăţători săraci/ în suma de Lei 8.000. 

Pentru refacerea, .şi sporirea averii! Asociaţiei, propun! 
cumpăra/rea de titluri de stat, car i ar aduce dobânzi de 9 şi 
10 % asupra sumelor ce am investit. 

Rog, Onorata Adunare Generală, a lua la cunoştinţă a-
cestj raport, a aproba contul de Profit şi Pierdere, şi Bilanţul 
ce vă prezentăm aşa cum1 este^ dându-mi descărcarea' cuvenită 
şi întrucât am făcut stagiul dle trei ani, a-rni-Tlua sarcina şi a! 
o trece asupra alitora. 1 

Casier: I. PESCARIU. 
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Domnule Preşedinte, 
Onor. Adunare Generală, 

Cu bucurie venim astăzi, ca să depanăm înaintea Dvoa-
stire, firul activităţii noastre, desfăşurată îtu cadrul Eforiei Că
minului Fetelor de învăţători din Cluj. 

Din acest raport veţi lua la cunoştinţă munca şi sporul 
realizat de Eforie în cursul anului trecut. Bucuria noastră 
este îndreptăţită, credem, deoarece ne-am străduit, pe cât ne-a 
fost ou putinţă, ca m împrejurări le grele, în cari am fost 
chemaţi l a conducerea acestei Cămin, să răspundem încre
derii ce-aiţi pus în noi. 

Pătrunşi fiind până în adâncul sufletului ide chemarea 
grea, c e ne revine în conducerea acestui Cămin de fete, in 
timpurile grele de crziă imaterială şi mora lă — c e bântue în 
toată lumea — Comitetul a ţinut în cursul amului trecut 13 
şedinţe, în care a consultat şi rezolvit agendele Căminului. 

L a această grea muncă. Eforia a fost mult ajutată de D-na 
Paraschiva Sopa, directoarea Căminului, care cu priceperea, 
tactul şi devotamentul pus în serviciul instituţiei, a fost o 
bună/ gospodină şi o adevărată mamă pentru fete. Pr in alege
rea. D-sallie ca direotoară, s'a făcut cea mai bună achiziţie ân 
conducerea Căminului. 

Pentru a dovedi cele afirmate mai sus, D-na directoară 
via citi ulterior raportul du gestiunea anului expirat. Eforia 
îl ia la cunoştinţă, ş i4 însuşeşte şi aduce cele mai calde mul
ţumiri D-nei directoare, pentru zelul şi devotamentul depus 
în serviciul cauzei noastre. 

Eforia îşi expr imă deasemenea profunida sa mulţumire, 
On. Comitet Regionalii, în firunte cu disllinsul său preşedinte, 
Dl. Ioan Ciolan, pentru înţelegerea c e au avut şi pentru con
cursul moral şi material cu care ne-iau venit m ajutor. 

Donul nostru, şi al tuturor, cred, este de a face; ca această 
casă, să devie un Cămin cat mai confortabil, în oare oopilefie 
Dvoastră să se simtă cât miai bine. 

Şi ca Încheiere, facem un călduros apel către On. Adu
nare Generală, compusă din colegi şi «colege, pedagogi şi pe
dagoge, rugându-i, a ne întinde o mână â a ajutor, ca prin 
educaţia şi sfaturile date ficelor lor, să ne dea şi pe mai de
parte, tot sprijinul, pentruca împreună să desăvârşim munca 
începută, spre cinstea şi gloria corpului învăţătloresc. 

Cluj, 17 Iulie 1936. 
Secretară: 

Paraschiva Sopa. 
Preşidintă: 

Constanţa Bogdan-Duică. 

Membrii : Raveaţ Ziuveliu, A. Ilieşiu, G. Tilinca, 
Si Orosfăianu, V. F . Călugăr, Ioan Pescăria. 



CĂMINUL FETELOR DE ÎNVĂŢĂTORI DIN CLUJ. 

No. 1. 1936—37. 

Doamnă Preşedintă, 
Onor,. Eforie, 

Cu ziua de 30 Iunie crt. — când s'a încheiat anul şcolar 
1935—36, s'a' încheiat şi anul bugetar al acestui Cămin. 

Căminul s'a deschis la 1 Oct. 1935. L a începutul anului 
au fost înscrise în Cămin 22 studente şi 3 leleve, în total 25. 
Au mai venit în cursul anului 3 studente şi o elevă, în total 
4 şi s'afu retras în cursull anului 8, au rămas deci până 3a 

'finea anului 21 interne. P e lângă aceste interne, au mai locuit 
kx Cămin încă 6 studierile, variind timpul cât au stat între 15 
zile şi 4 luni. 

Dintre aceste internie,' 19 sunt fice de învăţători, iar 16 
streine. 

Internele au avut în Cămin locuinţă şi întreagă întreţine
rea, adecă trei mese ila zi (îm fiecare zi trei feluri amiazi şi 
doua fei'luri seara) , apoi luminat, (încălzit, bae şi spălatul rufe
lor, da pat şi! de corp. 

, lr\ c e priveşte alimentaţia, deşi la sfârşitul 'lumei Oct. 1935, 
când am (preluat direcţia acestui Cămin, n'a fost aprovizionat 
Căminul cu toate1 cele necesare pentru iarnă şi deşi In cursul 
acestui an s'au urcat preţurile pieţii au 2 0 — 3 0 % , iar taxa 
Turnară ce o plătesc internele este cea mai scăzută faţă de 
celelalte căminuri dinţ oraş, totuşi . alimentaţia s'a făcut în 
condiţiuni mulţumitoare. Media generală a costului alimen
taţiei a fost de Lei 19,62 de, zi şi persoană. Această medie ge
nerală de zi şi persoană, s'a putut obţine în urma măsurilor 
luate pentru restrângerea risipei l a alimente şi în urma redu
cerii personalului administrativ şi de serviciu, întrucât î n a-
cest ain n 'au mai fost angajaţi mici secretară, nici econoamă 
şi nici portar. 

Starea sanitară a in terne lor .a fost foarte.bună. Cazuriide 
boală au fost puiţine şi uşoare şi acestea au fost examinate la 
timp "de că t r e T Dl Docent Dr. Cawstarftin Staaca, medicul Că
minului, carie s!a deplasat la Cămin orideCâteori a fost nevoie. 

Ordinea şi disciplina în Căniin iau fost mulţumitoare şi 
abateri dela dispoziţiile regulamentare«jmi s'au înregistrat. 

Pentru distracţia internelor, au stat în permanenţa: l a dis-
s poziţie mica bibl iotecă a Căminiului, cele trei piane, în deosebi 
cej din sufragerie, care a fost reparat! în acest an; apoi apara
tul de^fâdio, curapăxat în anull.acestai, şi .-aşezat, .tot ân sufra-

îgerja Căsaiaului. 



Grăldlina a servit internelor drept loc de recreare şi studiu. 
Inventarul Căminului s'a îmbogăţit în acest an cu câteva 

obiecte necesare, ca: vase de bucătărie, iun aparat de radio, 
feţe de masă pentru sufragerie, etc. S'a întocmit în anul a-
cesta şi un inventar despre averea Căminului, evaluându-se 
în bani fiecare obiect. Copia acestui inventar este1 anexată la 
acest raport. TotaTul oibiectelor din inventar este în Valoare 
de Lei 273.390. 

La cheltueli, la capitolele: combustibil, luminat, iapă şi 
medicamente, mu s'au depăşit prevederile bugetare, ci dim
potrivă, se1 observă o economie importantă faţă de prevederi 
şi faţă de anul trecut. 

In anul şcolar trecut s'a cheltuit l a capitolul combusti
bil suma de Lei 47.564 fajă de anul acesta cu suma de Lei 
31.110, deşi în anul şcolar trecut num&nul internelor a fost 
numai cu 4—5 în plus faţă de lanul acesta. 

L a capitolul! lumină şi apă, s'a cheltuit lîn anul trecut 
suma de Lei 45.343, faţă de' anul acesta au suma dej Lei 26.368. 

In economia făcută la apă intră şi reducerea de Lei 2.822, 
acordată 1 pe acest ani de Uzinele de apă şi canalizare ale Mu
nicipiului Cluj, în urma cereri lor înaintate că t re această uzină. 

L a medicamente s'a cheltuit în anull trecut suma de Lei 
5.465, iar în anul «cesta suma de Lei 319. 

L a capitolul inventar, nu s'au depăşit prevederile din 
anul acesta, îmsă faţă de anul trecut se observă o majorare a 
sumei cheltuite, întrucât s'au cumpărat mai multe lucruri ne
cesare Cămindlui. 

Cu data de 30 Iunie a. c. au fost plătiţi la zi toţi furnizorii 
Căminului pe acest' an şcolar, iHerămânând din acest an nici o 
restanţă. 

L a 1 Iulie 1935, Căminul avea o datorie de Lei 114.283 
la diverşi creditori. Din această datorie s'a achitat în cursul 
acestui an suma de Lei 73.684, iar în! urma cerer i lor înaintate 
către unii din aceşti creditori (medic, primărie şi uzina de 
apă), s'a obţinut o redlucere de Le i 21.915, rămânând la 30 
Iunie 1936 o datorie de Lei 18.000 către medicuî Căminului, 
singura datorie oe mai nre de achitat Căminul. S 'ar fi putut 
plăti şi această datorie în acest an, dacă nu intervenea con
venţia între Cămin şi medicul Căminului, de a se plăti datoria 
în trei rate anuale,, plătindu-se prima rată în ace^t an. 

Restanţa de Lei 684 către Societatea de asigurare „Prima 
Ardeleană" nu s'a mai plătit, deoarece Căminul nu mai conta 
ca asigurat Ia această Sofcietate, neplătlimdu-se în anul trecut 
primele de asigurare la timp. In schimb s'ia făcut o noiuă 
asigurare l a Societatea ide asigurări , ; Dacia-România" , cu suma 
de Lei 1.044 anual. 

încasăr i : Taxele de locuinţă, întreţinere şi uziaj, au fost 
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încasate în acest an şcolar, în suma dei Lei 244.609 lai locuinţă 
şi lîntreţiTiie're, iar suma de Le i 5.060 ca taxă de uzaj, rămânând 
de încasat o restanţa' de Lei 860. 

Subvenţia delà Stat s'a încasat în sumă de Lei 53.625, 
rămânând să se mai încaseze suma de Lei 14.625 subvenţia pe 
lunile Aprilie, Mai şi Iunie ort. 

P e lângă aceste sume s'a mai încasat suma dle Lei 12.905 
la capitolul diverse, sumă ce reprezintă taxe delà învăţătoare 
din provincie, cari au stat temporal în Cluj şi au fost adă-
postlite) în Cămin. 

L a 1 Iulie 1935, Căminul avea ide încasat taxe restante 
delà foste interne, în suma de Lei 275.162. Din aceste taxe 
s'aiu încasat în acest ari Lei 94.116. 

L a 30 Iunie 1936, Căminul! dispune de următoarele fon
duri: 

1. Fondul de rezistenţă, în valoare de Lei 20.000 depuşi 
la Banca „Ajutorul", din care în cursul anului şcolar 1935—36 
s'a ridicat suma de Lei 3.800, rămânând ca depunere suma 
de Lei 16.200. 

2. Fondul orfani?!, în valoare de Lei 57.289, din care s'a 
ridicat în anuil şcolar 1935—36 suma de Lei 20.826, rămânând 
ca depunere suma de Lei 32.574. Depunerile acestor fonduri, 
urmează să se ridice în rate simestriale, conform legii con
versiunii de câte 10 %. 

Căminul mai dispune de trei bucă ţ i ' ac ţ i i delà „Banca 
învăţători lor" din Cluj, în valoare nominală de Lei 250, deci 
în total Lei 750. 

L a încasări se mai adpiugă şi solidul anului bugetar 1934— 
1935 în valoare de Lei 1.035, 

Totalul încasări lor este de Lei 428.976, iar totalul chel-
tuelilor de Lei 358.834. Scăzând suma chd'tuelilor din a în
casărilor, rămâne un sold de Lei 70.142, din care Lei 17.626 
fonduri, rămânând Lei 52.516, la cari se mai adaugă soldul 
de alimente la 30 Iunie 1936 de Lei 2.523 şi sol'dul de com
bustibil dle Lei 930, deci în total Lei 55.969. 

încasările şi cheltuelile se pot urmării şi din tabloul! arătat 
mai jos . 

Ga încheiere, aduc mulţumirile mele cele mai sincere 
Eforiei acestui Cămin, în frunte cu distinsa ei preşedintă, D-na 
Constanţa Bogdan-Duică, pentru preţiosul! sprijin acordat în 
cursul acestui an. Membrii acestei Eforii , au alergat neobosiţi 
la tofata şedinţele lunare ţinute la Cămin, precum şi oriunde 
&ra nevoie să apere interesele Căminului, conduşi numai de 
gândul, deţ a vedea înflorind această instituţie a învăţătorilor. 

Cluj, 16 Iulie, 1936. 
Directoare: PARASCHIVA SOPA. 



Gestiunea „Căminului Fetelor de învăţători" din Cluj, pe anul financiar 1935—1936 
(1 Iulie 1935 - 30 Iunie 1936). 
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CĂMINUL FETELOR DE ÎNVĂŢĂTORI DIN CLUJ. 
— Str. Grigorescu No. 2. — 

A N U N Ţ 

In „Căminul Fetelor de învăţători" din Cluj, se primesc 
ca interne în anul şcolar 1936—37, eleve de curs secundar şi 
studente. [ 

Internele iau în Cămin întreţinerea întreagă: locuinţă, 
hrană, spălat, luminat, încălzit, baej şi medic. 

Taxele de întreţinere sunt: 
a) Pentru ficete de învăţători Lei 1.250 lunar şi o taxă 

de luzaj de Lei 200 anual. 
b) Pentru celelalte interne Lei 1.300 lunar şi o taxă de 

uzaj de Le i 400 anual. 
Taxa se plăteşte lunar anticipativ. 
Internele vor aduce hainele de pat necesare (afară de 

saltele). 
Cererile pentru primire se vor înainta Direcţiunii Cămi-

nullui, cel mai târziu până la 1 Sept. 1936. 

EFORIA CĂMINULUI. 

Situaţia materială a învăţătorului 
Domnilor Colegi, 

Nu ieste congres sau adunare învăţătorească în care să 
niu se ieie în discuţie şi situaţia materială a corpului didactic. 
Acest lucru nlu îndreptăţeşte pe nimeni a crede că învăţătorii 
ar fi o tagmă de nemulţumiţi, cărora ori cât le-ai) da, tot ne
mulţumiţi rămân. Cauza este cu totul alta şi anume: ori de 
câte ori s'a făcut o încadrare sau armonizare ai să 1 ariilor func
ţionarilor publici, felul cum au fost încadraţi învăţătorii, a 
fost o adevărată ofenză pe tagma noastră, deoarece nu s'a 
ţinut seamă de poziţia socială a învăţătorului, înicadrându-se 
învăţătorii tineri alături de oamenii de serviciu ai diverselor 
instituţii, iar cei înaintaţi, cu micii funcţionari ai ministere
lor, învăţătorii au cerut să se ţină seamă cu ocaziunea în
cadrării lor în scara de salarizare a funcţionarilor publici, 
atât de greutatea muncii ce o depun, cât şi de valoarea ei în 
ridicarea stării morali, culturale şi economice a poporului. 
Urmarea a fost nu numai că nu s'a ţinut seamă de cererile 



noastre, dar ani de zile nu ni s'a dat nici atâta câ t prevede 
legea da armonizare a salariilor funcţionarilor publici, pre-
curn nii ni se dau nici azi multe din drepturile materiale pre
văzute dn legea 'învăţământului primar. Tocmai de aceia ac
ţiunea noastră nu se reduce numai la a cere mai depărta sa
larizare, ci şi de a termina guvernele la respectarea legii, pen
tru a mu mai face pe viitor economiile necesare echilibrării 
bugetullui, pe spinarea învăţătorilor. Mâhnirea noastră este cu 
atât mai imare cu cât îm acelaş timp când iniouă ni se crează 
nedreptăţi, altor categorii de funcţionari li se onează privilegii. 
Pentru ce această măsură nedreaptă? Ori poate rolul învăţă
torului în stat este de o mai mică importanţă? Sau se crede, 
că diferenţa dintre salarul! ce-1 primeşte învăţătorul şi mini
mumul de existenţă —> căci aceasta o pretind învăţătorii — 
îl compkictează clanul şi dragostea de muncă cu ca re iese din 
şcoala normală tânărul învăţător? . . , 

Se pune acuma întrebarea că, ce cer învăţătorii?! Două 
lucruri: respectarea legilor şi dreptul la viaţă prin asigurarea 
minimumului de existenţă. Şi cari sunt legile a că ro r respec
tare le cerem? întâi de toate este legea, ide armonizare a sa
lariilor funicţionarilor publici, votată în anul 1927. Deşi acea
stă llege ne-a creat destule nemulţumiri atât prin chipul cum 
am fost încadraţi, cât şi la calcularea gradaţiilor, cu toate 
acestea şi la aplicarea ei trebuit să; mai suportăm o. lovitură, 
căci din motive bugetare nu ni s'a achitat întreg salarul pre
văzut de lege. Au urmat vii proteste din partea (îinivăţătorilloT. 
Urmarea a fost că în cursul anilor întru câtva ni s'a satis
făcut cererea. Cu toate acestea şi azi, după 9 ani dela aplica
rea ei, pr imim mai puţini decât prevede legea. Deşi această 
diferinţă azi nu mai este aşa de mare , totuşi ori de cât de 
mică ar fi, e dreptul nostru, pe ca re cu orice ocazie nu în
cetăm a ni-î pretinde. 

In afară de respectarea legii armonizării, mai cerem şi 
respectarea legii învăţământtullui primar, prin nesocotirea că
reia de asemenea se face multă nedreptate învăţătorilor. Ce
rem respectarea art. 138, care prevedă că plata suplinitorului 
fin oaz de boală, isau alte motive prevăzute de art. de mai 
sus, cade în sarcina statului. Este nu numâ*i nedrept, dar şi 
nieuman ca atunci când eşti pe1 patul suferinţelor, când ai lipsă 
mu numai de medic şi medicamente, dar şi ide o alimentaţie 
mai substanţiată, să fi oţbligat şi mai mult, .să fi obligat contra 
legii, ca dintr'un salar de mizerie să-ţi plăteşti şi suplinitorul. 
Să luăm cazul unui învăţător tânăr, oare primeşte circai 2300 
—2400 lei lunar, şi care are nenorocul să-şi ceară uni concediu 
de boală. îş i va putea vedea de sănătate cu cei 6—700 lei ce-i 
mai r ămân după achitarea suplinlitorului? Vă asigur că nu! 



Cerem respectarea art. 158, care prevede un spor de 5 0 % 
la salarul primitor tuturor învăţători or, cari funcţionează în 
zona culturală, fără a fi originali de acolo. Deşi legea spune 
categoric cine este în drept a primi acest spor, cu toate acestea 
nu se achită decât unora. Este locul să amintim netemeinicia 
acestui articol; de lege, care prin chipul cum a fost redactat 
şi aplicat nu numai că n'a rezolvat problema ce ci urmăreşte, 
dar a creat chiar nemulţumiri. De aceia ar fi mult mai logic 
ca în loc de respectarea lui să.-i cerem modificarea în sensul 
ca de acest sport de salar să beneficieze numai acei învăţători, 
cari funcţionează în comune, în cari e'ementul autohton şi-a 
pierdut în parte sau în total l imba şi naţionalitatea şi unde 
într 'adevăr trebue depusă o muncă titanică pentru readuce
rea lor în sânul naţiunii române, indiferent dacă învăţătorul 
este născut sau nu în zona culturală. In chipul aceasta s'ar 
curma nedreptatea de a beneficia de acest spor, învăţătorii 
cari funcţionează în ţinuturi curat româneşti, pe când mulţi 
dintre cei din ţinuturile secuizate nu beneficiază, de nimic. 

Cerem respectarea art. 115 şi 116, aşa fel ca pe viitor ab
solvenţii, cu examen de capacitate, a şcoalelor normale să fie 
numiţi cu titlu provizor pe data de 1 Sept. nu suplinitori pe 

• la Crăciun. Să înceteze astfel aranjarea situaţiei învăţătorilor 
cu jumătăţi de măsuri. Imlţellegem să se numească suplinitori 
în locurile ocupate de titulari, cari întâmplător s'ar afla în 
contrai, concediu, sau ar exercita mandate elective, însă nici-
decât în locuri devenite vacante prin transferarea, pensiona
re sau deces. 

Este locul să ne ocupăm puţin şi de probl'ema definitiva
tului, zic puţin, deoarece această, problemă; air trebui desbătutâ 
într'un punct aparte din ordinea de zi. Ştim că, conform art. 
117 din lege, respingerea de 3 ori dela examenul de definiti
vat, aduce cu sine scoaterea învăţătorului din învăţământ. 
Dacă aceasta dispoziţie s'a putut introduce în lege, atunci 
când pregătirea învăţătorilor dura 4—5 ani, azi când obţii 
diploma da întvăţător după 8 ani de şcoală nojrmâlă şi în urma 
unui examen de capacitate, menţinerea acestui examen în 
sensul prevăzut de lege este absurd, precum tot absurd este 
ca după câţiva ani o altă comisie, între membri i căreia adese
ori găseşti şi profesorii dela examenul de capacitate, să te 
declare neapt pentru slujba de învăţător, fără să ţină seamă 
de munca rodnică ce ai desfăşurat în scofală câU şi afară de 
şcoală. Această nenorocire te poate ajunge la vârsta de 28—30 
ani, când ai pus bază unei familii, care se susţine exclusiv 
din amărâtul salar de învăţător provizor. 

Pentruca învăţătorimea să fie ferită pe viitor de acest 
neajuns şi pentru a feri legea de dispoziţii cotnttrari judecăiţii 



sănătoase, se impune modificarea ei In sensul ica absolvenţii 
cu diplomă de capacitate, până la satisfacerea serviciului mi
litar, să fie numiţi cu titlu provisor, iar Idupă aceia să fie 
definitivaţi în post. Ori câte examene i s'ar cere învăţătorului 
acele să nu conteze numai la înaintarea lui în salar, nici de
cât însă la menţinerea sau scoaterea lui din învăţţământ. 

Mai cerem respectarea »rt . 162 din lege, pentru a se im
pune comunelor, oa acolo unde directorul n 'are ilocuinţă-Sin. 
natură, sau să-i închirieze o locuinţă potrivită, sau să-i pună 
la dispoziţie suma necesară închirierii şi să dispară astfel si
tuaţiile din unele cqmune, cari sau nu-i dau nimca, sau îi pun 
la dispoziţie sume bagatele. 

Domnilor Colegi! In afară de drepturile înscrise în lege, 
învăţătorii mai revendică şi dreptul la viaţă, prin asigurarea 
uiniui salar omenesc, mai ales ori când scumpetea creşte dela 
o zi la alta. Cerem să ni se asigure mimumumul ide existenţă, 
care azi pentru un învăţător tânăr este de cel puţin 3000 Lei , 
iar pentru învăţătorul cu gradul! cel mai înalt (gr. I cu 5 
gradaiţii), cel puţin salarul unui căpitan. 

învăţătorii cer c a ajutorul familiar să se acoirde după 
toţi copiii, in/u numai după 3, cum sej acordă îm prezent. Aoest 
ajutor să meargă crescând, ţinându-sel seamă de greutăţile fa
miliare, nu descrescând, cum se face astăzi. 

învăţătorii mai c e r gradaţia militară atât pentru aceia 
cari au făcut răsboiul delta. 1916—1919 în armata română, cât 
şi pentru aceia, cari întorcându-se de pe frontul puterilor cen
trale s'au înrolat în. gărzile naţionale, şi prin idesarmarea găr
zilor austro-ungare au contribuit la ocuparea şi organizarea 
Ardealului şi Bucovinei, înainte de intrarea armatei române 
In aceste ţinuturi. 

Domnilor Colegi! Am înşirat câteva din multe" e noastre 
doleanţe, din cari sie poate vedea, c ă în mare parte luptăm 
pentru a determina pe cei mari la respectarea legilor. Totuşi 
să nu să creadă că1 lupta noastră va fi uşoară, să nu să creadă 
că justele noastre revendicări vor fi soluţionate aşa de uşor 
prin moţiunile votate în congresele noastre. Pentru soluţio
narea lor vor trebui duse lupte aprige în cadrul Asociaţiei 
generale, singura cale prin care ne vom putea elupta dreptu
rile. Dacă vor trebui duse lupte, le vom duce şi nu ne vom 
opri in) drumul nostru până canid' isbânda nu va fi desăvârşită. 

învăţătorii s'au mai angajat în lupte eroice pentru elup-
tarea drepturilor lotr. Vrednică de amintit este cea din anul 
1920, când marii zilei au trebuit să se plece în faţa voinţei 
nestrămutate ale învăţătorimii. Dacă atunci când îinivâiţători-
meâ era divizată în asociaţii regionale, lluptând pe fronturi şi 
conduceri deosebite, când şi salariile difereau dela ţinut, am 



putut câştiga' o bătălie hotărîtoare, cu atât mai vârtos o> vom 
câştiga azi, când avem o conducere centrală, când dispunem 
de cea mai puternică asociaţie de funcţionari din ţară, când' 
avem în fruntea noastră pe vrednicul şi desinteresatul coleg, 
D. V. Toni, care în timpul de când conduce Asociaţia gene
rală, a dat dotvadă de mult tact şi pricepere. Din isbâlnzile 
domniei sale nu voiu aminti decât pe cea din timpul guver-
mului Iorga—Argetoianu, când (pentru a se putea echilibra 
bugetul statului, s'a hotărât t recerea în sarcina comunelor ju
mătate din salariile învăţătorilor 1 şi când pentru a feri învăţă-
torimea de primejdia ce o pândea,, a mobi izat tot ce a fost 
forlţă în această ţară, şi în cele din urmă cauză dăscălimii a 
fost câştigată. 

Un alt mij loc pentru îndreptarea situaţiei materiale a 
corpului didactic primar este şi luptă în parlament, pe care 
trebue să o ducă învăţătorimii pariamientari. Aoest lucrul 
trebue să-1 facă mai ales acum când se lucrează la un nou 
proect de armanlizare a salariilor funcţionarilor publici şi 
când Dumnezeu ştie ce soartă ne mai aşteaptă. 

învăţătorii parlamentari să ţină seamă de faptul, că ei 
au fost impuşi pe liste, cu ocaziunea alegerilor generale, de 
colegii lor, deci c a atare sunt reprezentanţii şi a învăţătorimii 
In parlament, a că ro r interese sunlt obligaţi să le susţină cu 
toată tăria. 

Să nu se mai repete cazul de acum câţiva ani, câtad în
văţătorii par;amentari, cu excepţia câtorva colegi vrednici, nu 
s'a prezentat la o şediniţă în care ni se< discuta situaţia mate
rială, pentru a nu-şi supăra şefii politici, cari voiau) ca proec-
t'ul să t reacă nemodifioat, fapt oare a produs o adâncă con
sternare î a rândurile învăţătorilor. 

Domnilor Colegi! Am arătat 2 din mijloacel'e de luptă) pe 
cari levam crezut mai eficace pentru a îndreptă încâtva si
tuaţia materială a îelvăţătorimii. Vor mai fi şi altele pe cari 
cu siguranţă le veţi enumera cu ocaziunea luării în discuţie 
a acestui punct din ordinea de zi. 

Acţiunea moastră însă nu trebue să se mărginească nu
mai de a îndrepta încâtva situaţia materială a corpului di
dactic primar, ci de a-i ceia o situaţie materială, care să-i 
< coatit din preocupările lui de totdeauna, gr i ja zilei de mâine, 
pentru a 4 asigura un trai mai fără griji, spre a se putea 
dedica cu totul şcoalei. 

Ţinându-se seamă de criteriile oe se iau de bază ori de 
câta or i se încearcă o încadrare sau armonizare a salariilor 
funcţionarilor publici, câ/nid nu se a r e iîn vedere n ic i greutatea 
muncii, nici valoarea ei înt organizarea de /stat, ci aproape 
numai pregătirea sau diploma ce ®e cere candidatului pentru 
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complectarea funcţiunii respective, uşor ne putem da seama 
înco t ro trebue să se îndrepteze acţiunea noastră, pentru a feri 
c e l puţin generaţiile cari ine succed de irosirea energiilor lor 
î n luptele pentru îndreptarea situaţiei materialle şi a le folosi 
ftn luptă pentru ridicarea neamului. 

Bazaţi pe aceste, oonşideraţiuni, se impune să ce rem o 
mai înaltă pregătire pentru învăţători şi anume o pregătire 
universitară. In chipul acesta s'ar asigura nu numai o mai 
bună retribuţie a muncii învăţătorilor, dar învăţătorii ar intra 
în şcoală ca oameni pe deplin formaţi, înzestraţi! ou cunoştinţe 
temeinice, fiind în stare să se adapteze noi lor principii peda
gogice şi pe car i să lle poată aplica în folosul copiilor cu 
rezultate mult mai bine. 

Cumcă o mai înaltă pregătire a r aduce cu sine şi a mai 
T>ună retribuţie, o dovedeşte şi situaţia ce s'a c rea t licenţiaţi--
lor universitari aplicaţi în Învăţământul primar. 

Azi, când celorlalţi funcţionari din comună, preot şi no
tar, Iii se cere o pregătire superioară, pregătirea universitară 
a învăţăţtorilor se impune şi din punctul de vedere al pres
tigiului ce trebue să ni-1 păstrăm atât în comună cât şi în 
societate. 

Domnilor, Colegi! In lupta pe care o ducem pentru tra
ducerea în fapt a justelor noastre doleanţe, mu trebue să uităm 
•că forţa noastră stă în unirea prin Asociaţia generală. De 
aoeia avem datoria ca şi pe mai departe să stăm strânşi uniţi 
atât în jurul ei, cât şi a preşedintelui, care s'a dovedit de un 
bun comandant im lupta ce o conduce pentru eluptarea drep
turilor noastre. Să-i aducem cele mai vii mulţumiri pentru 
munca depusă şi să-1 asigurăm că şi pe mai departe vom sta 
strânşi uniţi în jurul lui, şi că nu vom desarma până când 
i i r u i n ţ a nu va fi desăvârşită. 

Târgu-Mureş, 14 Iulie 1936. 

VALERIU MARCU, înv. 


